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مفاتيح الحيات

بي نيازي از دارايي مردم   
امیر مؤمنان )ع( مي فرمايند: به تجارت 
رو آوريد؛ چرا كه تجارت مايه بي نیازي 
شما از دس��تاورد مردم است و خداي 
بزرگ بن��ده صاحب حرف��ه امانتدار را 

دوست دارد.

نجفي: نيازمند توسعه و گسترش فرهنگ بسيجي هستيم
فرهنگبسيجييكفرهنگكارآمدوپيشبرندهاستكهدرهركجامورد
اس�تفادهقرارگرفتهباموفقيتهايبس�يارزيادهمراهبودهاست.
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان میراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري كشور با اشاره به نقش فرهنگ بسیج در دستیابي به اهداف 
و مأموريت هاي تعريف شده براي هر سازمان گفت: بدون شك نیازمند 

توسعه و گسترش فرهنگ بسیجي هستیم. 
به گزارش »جوان« ، دكتر محمدعلي نجفي در ديدار با اعضاي ش��وراي 
فرماندهي مركز مقاومت بسیج سازمان میراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري كش��ور كه در فضايي صمیمانه برگزار ش��د، با بیان اين 
مطلب كه بسیج نماد تمام خوبي ها و ارزش هاست، گفت: فرهنگ 
بسیجي يك فرهنگ كارآمد و پیش برنده است كه در هركجا 

مورد استفاده قرار گرفته با موفقیت هاي بس��یار زياد همراه بوده است.  وي با اشاره 
به مش��كلاتي كه در هر سازمان دولتي ممكن است وجود داش��ته باشد، اضافه كرد: 
در سازمان میراث فرهنگي نیز مش��كلاتي وجود دارد كه در اين میان اعضاي بسیج 
مي توانند به عنوان كارمندان اين سازمان براي بهبود شرايط و رفع مشكلات كمك 
كنند. وي خدمت بي منت را مهم ترين خصوصیت فرهنگ بسیج ذكر كرد و ادامه داد: 
توسعه فرهنگ بسیج و گسترش آن مي تواند به ايجاد يك روحیه همگرايي، همكاري و 
برادري كمك كند. دكتر نجفي اظهار داشت: فضاي بسیج بايد به گونه اي باشد كه افراد 
را به سمت خلوص دعوت كند و مي توان با گسترش فرهنگ بسیجي به رفع بسیاري 
از مشكلات امیدوار بود. رئیس سازمان میراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
كشور افزود: صداقت و درستكاري مهم ترين مؤلفه كار بسیج و فرهنگ بسیجي است و 

به نظر من، بسیج نماد خوبي ها و ارزش هايي است كه آن را جست وجو مي كنیم.

محمد حسین جعفريان

اين انگشت ها را بي غيرتي ما شكست  
هفته گذشته رفته بودم كرمانشاه. رفتم عیادت احمد عزيزي. لابد مي دانید 
او هفت سال است كه بر اثر سكته مغزي به كما رفته. او حق بیشماري بر 
گردن فرهنگ انقلاب دارد. طي سال هاي جنگ، او و دوستان توانمندش 
از جمله ش��اعر خردمند روزگار ما »يوسفعلي میرش��كاك« در روزنامه 
جمهوري، به معناي كامل كلمه عقبه فرهنگي نبرد را فرماندهي مي كردند 
و در اين جبهه جانفشاني ها كردند. اين بزرگان علاوه بر آنكه شاعراني مؤثر 
در ادب فارسي شدند، نقش فرهنگي- اجتماعي غیرقابل انكاري در حفظ 
آرمان ها و شعائر انقلاب اسلامي طي آن سال ها و پس از آن داشتند. همه 
بزرگان انقلاب و خاصه رهبر فرزانه ايران اسلامي از آن بر و بچه ها با احترام 
ياد كرده و خیلي دوستشان دارند. اين علاقه به احمد عزيزي ويژه است. 
چنانكه ايشان بیماري احمد را غمي بر دل خود خواندند. در سفر كرمانشاه 
نیز به عیادت احمد رفتند، بديهي است هفت سال در كما بودن و زندگي 
در اتاق سي سي يو، هزينه هاي كمرشكني دارد. خاصه آنكه اين بچه ها به 
واسطه روحیاتش��ان اغلب خوي كارمندي نداشتند و در پي حقوق خود 
نبودند. خواهر احمد مي گفت تنها دريافتي او پ��س از آنكه به كما رفت، 

ماهانه 350 هزار تومان از اداره اي فرهنگي بود.
هفت سال است خواهر احمد عزيزي چون پروانه گرد برادر مي گردد. در اين 
سال ها پسر 24 ساله و مهندس او به رحمت خدا رفت و به گفته خودش اين 
ماجراي تلخ هم باعث شد احمد را رها كند و با غمي آشكار مي گويد، درد احمد 
بیش از مرگ فرزندم مرا رنج مي دهد. با كمال تأسف از سوي مسئولان مربوطه 
شیوه منظم و فعالي براي پشتیباني از اين خانواده در پرستاري و درمان احمد 
انديشیده نشده. هر از گاهي كمك هايي ش��ده، اما با پايان يافتن آنها باز اين 
خانواده ناچار به گرفتن قرض، وام و... براي تأمین هزينه هاي سنگین درمان او 
شده اند. مشكل بزرگ الان تمديد نكردن دفترچه بیمه احمد از بیست و هفتم 
ارديبهشت است. او بايد هر سه ماه، دو عدد آمپول خاصي را بگیرد كه مانع 
نرمي استخوان مي شود. هر جفت اين آمپول ها 3 میلیون تومان هم اكنون 
در بازار فروخته مي ش��ود. اين جداي از صدها هزينه ريز و درشت روزانه اي 
است كه يك بیمار با سابقه هفت س��اله در سي سي يو دارد. هشت ماه است 
خانواده نتوانس��ته اند داروي مذكور را به احمد برسانند. لذا انگشتش بر اثر 
اصابت به تخت، شكسته است؛ همان انگشتي كه مثنوي حضرت زهرا )س( را 
نوشت:»ياس بوي مهرباني مي دهد...« نوشت:»حضرت زهرا دلش از ياس 
بود...«. باري همان انگشتي كه صدها سرمقاله آتشین روزنامه جمهوري را در 
دفاع از انقلاب و امام)ره( نوشت، همان انگشتي كه »بسیج كلمات« را نوشت، 
همان انگشتي كه در اين سرزمین به خاطر نرس��یدن آمپول و بهتر بگويم 
شندرغاز پول كه در بودجه هاي ما به پشیزي حساب نمي آيند، شكست. چه 
كسي باور مي كرد روزي براي تأمین هزينه هاي درمان شاعري با اين ويژگي ها 
مجبور باشیم به مسئولان اين سرزمین التماس كنیم؟ ما به كجا رسیده ايم؟ 
نمي دانم چرا احمد نبايد براي درمان به هر جاي جهان كه لازم است اعزام 
شود. اما مي دانم وضع جسمي او از »استیون  هاپكینز« كه چون تكه گوشتي 
بر ويلچر افتاده اما چنان كرده اند كه با امواج مغزي خود فیزيك جهان را هدايت 
مي كند، بدتر نیست. آنچه بدتر است، وضع غیرت ما نسبت به نخبگان انقلاب و 

سرزمینمان است، آن هم اعجوبه اي چون احمد عزيزي!

عملياتمهدكودكبهكارگرداني

سپيده آماده
فرزاداژدريكهبهعنوانبهترين  گفت  و  گو

فيلمازنگاهمردميدرجشنواره
فيلمكودكامس�الهمانتخابشد،اينروزهاتوانسته
گيش�هنس�بتاًخوبيراازآنخ�ودكندودرفهرس�ت
فيلمهايسينماهاجايگاهدرخوريرابهخوداختصاص
دهد.باتوجهبهاينكهعملياتمهدكودكتنهافيلمژانر
كودكحاضربرپردهسينماهاست،گفتوگوييبافرزاد
اژدريداش�تهايمتادرخصوصاكرانفيلمواس�تقبال
م�ردمازآنوتجرب�هاشدرژان�رك�ودكبپرس�يم.
اولينفيلمشما»سلامبرفرشتگان«همدرژانر
كودكبود،چهمس�ئلهايباعثش�دهكهژانر
كودكرابرايفيلمسازيخودانتخابكنيد؟

كودك ژانري اس��ت كه فضاي مناس��ب را براي من ايجاد 
مي كند تا مؤلفه هايي را كه مد نظرم است، بیان كنم. برخي 
از اين مسائل، دغدغه هاي ش��خصي خودم از كودكي بوده 
است و بخشي هم علاقه مندي شخصي ام به موضوع فانتزي و 
رؤيا پردازي. احساس مي كنم كه در ژانر كتاب بهتر مي توانم 

درباره دلمشغولي هايم با مردم صحبت كنم. 
وضعيتاكرانفيلمبهچهصورتبودهاست؟

تا اين لحظه كه فیلم ف��روش خوبي داش��ته و امیدوارم كه 
اين فروش ادامه داش��ته باش��د. با يكي، دو مدير سالن هاي 
اكران كننده فیلم كه صحبت كرده ام از وضعیت اكران راضي 
بودند. امیدوارم كه اين فیلم بتواند با همه مردم ارتباط خوبي 
را بر قرار كن��د. البته يكي از خوش��بختي هاي ما در ماجراي 
اكران، تعداد خوب سینماهاي اكران كننده فیلم بود. پخش 
فیلم مؤسسه گويا فیلم تلاش بسیاري براي گرفتن سالن هاي 
بیشتري داشت. تعدد سالن، عامل مؤثري در فروش فیلم به 
خصوص فیلم كودك است و اين امكان براي خانواده هاي هر 
شهري مانند تهران فراهم مي شود كه بتواند در ايام تعطیل 

اوقات فراغت خوشي براي كودكان به ارمغان بیاورد. 
بهنظرش�ماچرافيلمهايس�ينمايكودكاز

گيشهمناسبيبرخوردارنميشوند؟
فیلم س��ینمايي چه در ژان��ر كودك و چه بزرگس��ال خودش 
سرنوشت اكران خود را تعیین مي كند و به عبارت ديگر اگر گروه 
فیلمساز در ساخت اثر نهايت تلاش خود را داشته باشند و البته 
با تماشاگران خود ارتباطي صادقانه برقرار كنند، قطعاً فیلم در 
دل مردم جا باز مي كند و خودش تبلیغ كننده خودش مي شود. 

البته فیلم كودك، فیلم خانواده هاست يعني هر تماشاگر كودك 
حداقل يكي از افراد خانواده اش را به سالن سینما مي آورد. به 
همین دلیل در ژانر كودك همیش��ه بايد جايي براي مخاطب 
بزرگسال هم در نظر گرفته شود، يعني به صورت مساوي هم 
بچه ها و هم بزرگ ترها از فیلم لذت ببرند. شايد اين يك فرمول 

جدي براي عرصه سینماي كودك باشد كه بتواند فروش فیلم 
كودك را تضمین كند. البته اين فرمول سال هاي سال است كه 

در سینماهاي ديگر در خارج از كشور در حال اجراست. 
بههميندليلازبازيگرانچهرهاستفادهكرديد؟

يكي از م��وارد رعاي��ت اين فرم��ول، اس��تفاده از اف��راد مورد 
علاقه مخاطبان اس��ت. مخاطب دوس��ت دارد كه چهره هاي 
دوست داش��تني خ��ودش را در نقش هاي متف��اوت روي پرده 
سینماها ببیند و استفاده از چهره هاي مطرح در فیلم عملیات مهد 

كودك به ما كمك كرد كه در جذب مخاطبان موفق تر باشیم. 
برخيازكارشناس�انمعتقدندكهبس�يارياز
فيلمهايس�ينمايك�ودك،فيلمهاييدرباره
كودكاناستونهصرفاًبرايكودكان.نظرشما

درخصوصاينمسئلهچيست؟
من سعي كردم فارغ از اين تعاريف فیلمي را بسازم كه بچه ها 
با آن به راحتي ارتباط برقرار كنن��د. از نظر من فیلمي كه 
كودكان تا پايان در سالن سینما دنبالش كنند، در كنارش 
خوراكي بخورن��د، در بخش هايي از فیلم دس��ت بزنند، در 
قس��مت هايي  از آن به فكر بروند و در نهاي��ت با خاطره اي 

خوش سالن را ترك كند، فیلم كودك محسوب مي شود. 
اثربعديتانهمدرژانركودكخواهدبود؟

خیلي دوست دارم در اين ژانر كار كنم اما بارها از بزرگاني كه 
در اين عرصه كار كرده اند، شنیده ام كه به من مي گويند اژدري 
فیلم بزرگسال و جدي بس��از. در هر حال سعي مي كنم كه با 

همه سختگیري ها، همچنان فیلم كودك را تمرين كنم.

گفتوگوي»جوان«باكارگردانتنهافيلمكودكرويپردهسينما

دوست دارم هميشه فيلم كودك بسازم

جسارتورودنداريدياتحملپرداخت؟
چرا كسي مستند سياسي نمي سازد؟!  

محمدصادقعابديني
زماني كه به كمبود فیلم هاي مستند سیاسي تولید داخل نگاه مي كنیم، 
اين سؤال در ذهن ما شكل مي گیرد كه ما براي ساخت مستند سیاسي 

چه چیز كم داريم؟ جسارت ساخت يا تحمل پرداخت؟
براي مردمي كه علاقه ش��ان به سیاست را در تاكس��ي يا در جمع 
خانواده و دوس��تان نش��ان مي دهن��د و از هر بهانه اي ب��راي بیان 
تحلیل هاي سیاس��ي خود اس��تفاده مي كنند، ديدن مستند هاي 
سیاسي بالقوه مي تواند يكي از موارد مورد علاقه باشد، همان طور 
كه شبكه هاي فارسي زبان ماهواره اي چون» بي بي سي« و » من و 
تو« يا حتي »صداي امريكا« از اين علائق استفاده كرده و دست به 
تولید مستندهاي سیاس��ي مي زنند. در اين رابطه حتي كساني در 
داخل ايران پیدا مي شوند كه با اين شبكه هاي معاند همكاري كنند. 
چنانكه مستند س��از هايي كه با بي بي سي همكاري داشتند توسط 
وزارت اطلاعات دستگیر شدند، اما چرا در داخل كشور كمتر به سراغ 
ساخت اين مس��تند ها مي رويم؟ مرتضي پايه شناس، مستند ساز 
مي گويد: فیلمسازي در مجموع پروسه اي سخت است. زماني كه 
سوژه اي سیاس��ي ذهن فیلمس��از را درگیر مي كند، اين دشواري 
چندين برابر مي ش��ود، زيرا فیلمس��از با موضوعي مواجه است كه 
مدعیاني دارد. به نظر مي رسد براي فیلمسازان ايراني ساخت فیلم 
با موضوع سیاسي سخت باشد، زيرا اغلب موضوعاتي كه فیلمسازان 

بدان علاقه  مند هستند بحث برانگیز است. 
آيا بحث بر انگیزي مي توان��د به تنهايي عاملي براي خود سانس��وري 
و محافظه كاري باش��د؟ سید ناصر هاش��م زاده، منتقد سینما درباره 
اين دش��واري ها مي گويد: اگر سینماي مس��تند بخواهد به بعضي از 
ناهنجاري ها بپردازد، ممكن است به آن ايراد بگیرند و از آن به عنوان 
سیاه نمايي ياد كنند. اما فیلمساز مستند بايد طوري به موضوع بپردازد 
كه نگاه رحماني در آن وجود داش��ته باشد. يعني اگر سیاهي ها را هم 
نش��ان مي دهیم، بايد براي اصلاح كردن آن باش��د. جشنواره سینما 
حقیقت، عنوان مهم ترين جشنواره فیلم مس��تند ايران را دارد اما از 
آنجايي كه همان ترس از ورود به مسائل سیاس��ي دامنگیر بسیاري 
از فیلمسازان بوده است، خروجي هاي جش��نواره نیز در پرداختن به 
مستند سیاسي كمرنگ است. مستند س��ازان كمتر جسارت ورود به 
حیطه اي را دارند كه در آن میزان تحمل پايین اس��ت، ولي در مقابل 
اين محافظه كاري جش��نواره نوپاي »عمار« كه ادعاي هاي حرفه اي 
بودن ندارد و بر جايگاه مردمي خود پافشاري بیشتري دارد، تا به حال 
میزبان چندين مستند سیاسي تأثیر گذار بوده است كه نشان دهنده 
علاقه اي اس��ت كه نسل جديد فیلمسازان به مس��ائل سیاسي كشور 
دارند. فیلم هايي چون » میراث آلبرتا«، »مصاف«، »مردي با آرزوهاي 
برد« همه محصول كار مستندسازان جواني هستند كه ديدگاه شان  دور 
با آنچه در كلاس هاي آكادمیك سینما به خورد فیلمساز داده مي شود، 
فرق دارد. به نظر مي آيد كه ما براي س��اخت مستند سیاسي بیش از 
اينكه نیازمند جسارت ورود و تحمل انتقاد باشیم به كساني نیاز داريم 

كه باور ساخت مستند را در فیلمساز ايجاد كنند.

    نكته

 آقاي روحاني! ممنوع القلم را از كجا آورديد
منشور حقوق شهروندي تان را چطور؟!

چهكساني»ممنوعالقلمند«وكدامفضايفرهنگيامنيتياست؟

دولت�ي »فرهن�گ

مصطفي شاه كرمي
نميخواهيمامادولت  گزارش يك

قطع�اً را فرهنگ�ي
ميخواهي�م.سياس�تدول�تاي�ناس�تكه
مداخلاتشرادرامرفرهن�گبهحداقلممكن
برساند.البتهبرخيجاهامثلآموزشوپرورش،
ارشادو...دولتحضورداردووظايفيطبققانون
اساسيبرعهدهداردامادرجاييكهدخالتدولت
ضرورينباش�د،حتماًخودشراكنارميكشد.
تصديگريدولتدرامرفرهنگبايدبهحداقل
ممكنبرسد.صاحبانفرهنگبايدفرهنگرابر
عهدهبگيرند.انجمنهايعلميوپيشكسوتان
بايدبيايند.قانونباي�دجهتگيريفرهنگيرا
مشخصكند.شورايعاليانقلابفرهنگيدر
برخيمواردالبتهمش�خصميكن�د.يكنكته
ميخواهمبگوي�م.ماصاحبانفرهن�گرابايد
بهشاناعتمادكنيم.صاحبانفرهنگدركشور
فرهيختگانوبزرگانماهس�تند.خيليبهآنها
بياعتماديدربعض�يمقاطعانج�امدادند.به
فيلمسازانونويسندگانبايداعتمادكنيم.در
همين100روزخيليكتابهاكهممنوعشدهبود،
آزادكرديم.برخيهاكهممنوعالقلمشدهبودند،
تبدي�لكرديمبهس�ريعالقلم.)خن�ده(خيلي
مقرراتدستوپاگيرراهمدربخشفرهنگو
همدراقتص�ادداريمروانس�ازيميكنيم.بايد
فضايامنيت�يراازفرهنگكن�اربزنيم.«اين
جملاتبخشيازصحبتهايآقايروحانيدر
برنامهارائ�هگ�زارش100روزهدول�تبهمردم
اس�تكهموجبتعج�بوواكنشبس�يارياز
مس�ئولانس�ابقوفع�الانفرهنگ�يش�د.
در برنامه گفت وگوي زنده تلويزيوني رئیس جمهور 
با مردم تقريباً در حدود نیمي از وقت 110 دقیقه اي 

آن به تخطئه و سیاه نمايي علیه اقدامات و كارهاي 
دولت قبل معطوف بود. گويي روحاني مي خواست 
قبل از ورود به مباحث لیس��ت كرده اش، در ذهن 
مخاطبانش تصويري از يك متهم و مجرم طرح ريزي 
كند تا بتواند در مواقع لزوم متهم و مجرم مفروض 
را به ش��لاق ببندد. كم لطفي و ب��ه تعبیر صحیح تر 
اظهارات آقاي رئیس جمه��ور در مباحث فرهنگي 
يا تخطئه مخالفان و دولت گذشته بود يا ارائه نسخه 
خوش قیافه و لطیفي از تفكر لیبرالیستي در حوزه 
فرهنگ اما با ظاهري موجه و دلسوزانه به نفع مردم. 
»در همین 100 روز خیلي كتاب ها كه ممنوع شده 
بود، آزاد كرديم« اين جمله روحاني به نوعي مقطع 
غزلي بود ك��ه چند روز پیش وزير فرهنگ و ارش��اد 

اسلامي با نام بردن از »نش��ر چشمه« و برخي ديگر 
از ناشراني كه به دلیل قانون شكني و عدم تمكین به 
ارزش ها و قوانین جامعه مشمول جزاي قانوني شده 
بودند. برداشتن موانع از سر راه فعالیت دوباره آنها و 
»روانسازي بسیاري از مقررات دست و پاگیر« از جمله 
وعده ها و نرمش هاي فرهنگ��ي وزير و رئیس دولت 
يازدهم به اين ناشران است. »كنار زدن فضاي امنیتي« 
و روغن كاري كردن چرخ دنده هاي برخي »ممنوع 
القلم ها!« و تبديلشان به افراد »سريع القلم« و انجام 
گشايش هاي مفید فايده نیز از ديگر مدعاهاي آقاي 
روحاني در حوزه فرهنگ است. بهترين پاسخ به چنین 
مدعايي س��خنان محمدرضا سرشار، رئیس انجمن 
قلم ايران اس��ت كه بهتر از هر كس ديگري مي تواند 
محل اعتبار و مداقه قرار بگیرد. محمد رضا سرش��ار 
درباره گزارش عملكرد وزارت ارشاد در حوزه كتاب و 
معاونت فرهنگي كه روز چهارشنبه منتشر شد،  درباره 
بندهايي از اين گزارش كه پاسخي به برخي شبهات 
است، مي گويد: تا آنجا كه من مي دانم در اين كشور در 
هشت سال قبل هیچ نويسنده اي ممنوع القلم نبوده 
است. با تأسف شاهد هستیم نويسندگاني كه سال ها 
از اين كشور رفته اند و همچنان با ركیك ترين سخنان 
راجع به بزرگ ترين شخصیت هاي مملكتي صحبت 
مي كنند و كتاب هايشان به راحتي منتشر مي شود 
كه اين هم از شگفتي هاي حكومتداري در روزگار ما 
است. بايد در اين گزارش معلوم شود كدام نويسندگان 
ممنوع القلم بوده اند و طي كدام حكم و چه كسي 
اين حكم را داده اس��ت. وزارت ارشاد ما همواره به 
اثر نگاه مي كرده نه نويس��نده، به خصوص درباره 
نويسندگان ايراني اين حكم صادق است و نويسنده 

ممنوع القلم معنايي ندارد.
رئیس انجمن قلم در مورد امنیت��ي بودن فضاي 
فرهنگي كشور در هشت سال گذشته نیز مي گويد: 

 ما به عنوان كسي كه در سال هاي گذشته به صورت 
مستقیم با وزارت ارشاد س��ر و كار داشتیم، هیچ 
فضاي امنیتي نديديم. آنچه كه انجام ش��د طبق 
قانون و در چارچوب قانون بوده و آنچه كه اجرا شده 
اگر زياد با گشاده دستي همراه نبوده، با  تنگ نظري 
هم نبوده يعني فراتر از قانون نرفته اند. حالا بايد از 
صادر كنندگان خواست كه مستنداتشان را درباره 

فضاي امنیتي عرضه كنند. 
حقوقشهروندي

آقاي روحاني در اثناي ارائه گزارش عملكرد 100 
روزه دولتش يكي از راه هاي انسجام ملي را تدوين 
حقوق شهروندي دانسته و مي گويد: »اولین مسئله 
در انس��جام اين اس��ت كه همه به حقوق يكديگر 

احترام بگذارند. من آن منش��ور حقوق شهروندي 
را كه به ملت عزيزمان قول داده بودم، امشب پیش 
نويسش روي سايت قرار گرفت تا مردم و نخبگان 
نظر دهن��د... اولین قدم اين اس��ت ك��ه به حقوق 

يكديگر احترام بگذاريم.«
نف��س اينك��ه مس��ئول بلن��د پايه اي در س��طح 
رئیس جمه��ور بیاي��د و درب��اره مراع��ات حقوق 
شهروندي و تدوين منش��وري براي ارتقاي سطح 
كیفي و كمي چنین مبحثي به مردم قول و وعده اي 
بدهد، بسیار امر پسنديده اي محسوب مي گردد، اما 
اين مدعاي آقاي روحاني و منتسب كردن تدوين 
و تهیه »منشور حقوق شهروندي« در حالي مطرح 
مي ش��ود كه بیش از چهار س��ال پی��ش و به طور 
دقیق تر در روز 24 فروردين ماه سال 1388 همین 
مسئله از جانب يكي از سران فتنه سال 88 به عنوان 
ابتكارش براي جذب آراي مردم و اقبال آحاد جامعه 
به او و برنامه هايش مطرح شده است. نكته  اي كه 
مورد ادعاي فرزند كروبي نیز قرار گرفته و او منشور 
حقوق شهروندي روحاني را كپي منشور كروبي در 

چهار سال پیش مي داند!
شیخ مهدي كروبي در اين روز و در قالب سومین 
بیانیه انتخاباتي خودش مي گويد:» تصور مي كنم 
كه با انجام سه ش��عار محوري بیان شده از سوي 
اينجانب، شامل احیاي برنامه ريزي، مردمي كردن 
درآمدهاي نفتي و احیا و بس��ط حقوق شهروندي 
ق��ادر خواهیم ب��ود... قانون و حاكمی��ت آن براي 
خش��نودي و بس��ط آزادي هاي مردم و برقراري 
روابط عادلانه و مش��فقانه میان آنهاس��ت و تعبیر 
سلطه گرانه و افزايش محدوديت ها و نظارت ها بر 
رفتار فردي و اجتماعي از آن ظلم مضاعفي است 
كه طي چند س��ال اخیر بر قان��ون و قانون گرايي 
رفته است. اينجانب در اين بیانیه سومین قسمت 
از برنامه خود با عنوان احیا و بسط حقوق شهروندي 
را به مردم عزيز تقديم مي كنم، باشد كه راهنماي 
عمل سیاس��ي و مديريتي ما باشد.« )سايت فرارو 
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همانطور ك��ه در بیانیه اين ش��یخ فتنه گر كه حتي 
حاضر نشد به حرف ها و وعده هايش عمل كند و قانون 
اساسي، مردم، دمكراسي و انتخابات را به صورت يكجا 
زير پا گذاشت، طرح و تدوين چنین موضوعي آن هم 
با عنوان مطنطن، دهان پركن و ب��ه قول امروزي ها 
پوپولیستي »منشور حقوق شهروندي« ادعايي است 
كه چند س��ال پیش مطرح و اعلام شده است. البته 
اينكه منشور حقوق شهروندي رئیس جمهور با منشور 
يكي از سران فتنه 88 داراي تضاد يا ترادف است بحث 
ديگري است، اما به نظر مي رسد كه آقاي روحاني بايد 
در اين زمینه با يك وسواس، دقت نظر و هوشمندي 
بالايي حركت كند تا خدايي ناكرده نس��خه حقوق 
شهروندي منش��وري نگردد. ديگر اينكه لازم است 
رئیس جمهور به تذكرات و انذار ديگر مسئولان ارشد 
نظام درباره اعلام خطر حركت جريان خزنده فرهنگي 
با ظاهري سیاسي و امنیتي توجه داشته باشند. هر 
چند آقاي روحاني مدعي اند ك��ه فضاي فرهنگي را 
از حالتي امنیتي خارج كرده اند اما خوب است كه او 
بگويد كه با چه استدلال و تدبیري مديران ارشد وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي به خصوص وزير و معاونانش 
را از میان افراد سیاسي امنیتي انتخاب كرده است؟! 
آيا اين اقدام رئیس جمهور با مدعاهاي زدودن فضاي 

امنیتي از عرصه فرهنگ منطبق است؟! 

لابدشماهماگر

محمد صادق دهنادي
مانندمندرعصر  ديدگاه

پنجش�نبهوروز
جمعهيعنيش�بوروزش�هادتحضرتامام
زينالعابدين)ع(شبكههايتلويزيونرا»ورق«
ميزديد،بايكرويدادتقريباً»بيسابقه«روبهرو
ميشديد؛آنكهتنهايكشبكهيادشرفتهدر
روزشهادتقرارداريمونهتنهاروالعادياش
حف�ظش�ده،بلكهب�رمن�والهميش�گياش
درح�الپخ�شقطعهه�ايكم�دياس�ت.
شبكه نسیم كه فعلًا مي تواند با ادعاي اينكه پخش 
آزمايش��ي دارد يك جوابیه يك خطي و حرفه اي 
براي اين نوشتار بنويس��د، در شب و روز جمعه اي 
كه گذشت حتي از مرزهايي كه فارسي وان و ساير 
شبكه آن ور آبي رعايت مي كنند ) و روز شهادت از 
پخش طنز و رقص جلوگیري مي كنند ( هم گذشت 

و برنامه هاي طنزش را قطع نكرد. 
نكته جال��ب اينكه به دلیل آنكه تلفن اختراع ش��ده 
و ما فكر مي كرديم كه مانن��د پلیس 110 مي توانیم 
مشكلات صدا و س��یما را در لحظه و ثانیه به اطلاع 
رس��انه ملي برسانیم، دست به كار ش��ده و با سامانه 
162 تماس گرفتیم و پس از چند بار پیام ضبط كردن 
بالاخره توانستیم كه كارشناس »زنده« آن سوي خط 
را پیدا كنیم و مسئله را براي او واگويه نمايیم و پاسخ 
بگیريم كه »ما هم اين تذكر را به پخش شبكه نسیم 
داده ايم اما چون برنامه ها ضبط ش��ده است و مرتباً 

تكرار مي شود« ) گويي شبكه هاي ديگر برنامه هايشان 
به صورت زنده و دستي آماده و پخش مي شود!( ظاهراً 
تا روز شنبه كه مسئولان بیايند امكان تغییر و تحولي 
نیس��ت. صدا و سیما كه آبروي رس��انه اي تنها نظام 
اسلامي و شیعه جهان اس��ت را نمي دانم اما قاعدتاً 
اگر حتي در يك س��ايت حكومتي يا دولتي مش��ابه 
اين خطاي فاحش شده بود، تمامي دست اندركاران 
اين قضیه، قبل از هرگونه توبیخ براي استشفاي قلب 
جريحه دار مردم اس��تعفا مي دادن��د و پرونده براي 
بررسي بهتر به دادگاه مي رفت ولي به هر حال چنین 
انتظاري از رسانه ناپاس��خگوي ما چیز بسیار زيادي 
است. اينكه در 24 ساعت شهادت يك امام معصوم آن 
هم در ماه محرم، يك شبكه) هرچند آزمايشي باشد( 

تقويم نداشته باشد و برنامه طنز پخش كند. 
البته كارشناس��اني كه در س��ال هاي اخیر شاهد 
توس��عه بي منطق ش��بكه هاي تلويزيوني بوده اند، 
مي دانند مشكل شبكه نسیم و مشكلات مشابهي 
كه رسانه ملي را به چنین وضعیتي رسانده است كه 

حتي قابلیت تعلیق و سوئیچ برنامه جايگزين را از آن 
در شرايط خاص مي گیرد، چیزي ديگر است. 

سال هاست رسانه ملي نقايص خود را در حوزه تولید 
محتواي نازل برنامه، عدم تولید فیلم، س��ريال، ايده 
و برنامه ه��اي فاخر و پاكیزه بومي، فق��دان تعامل با 
فیلمسازان، سخنرانان و ش��خصیت هاي محبوب و 
ملي و... را با اضافه كردن »ش��بكه هاي پلاستیكي« 
بي بودجه، كم بودجه و عمدتاً آرشیوي مانند نسیم، 
ش��ما، نماي��ش،  آي فیلم، تماش��ا، بازار، مس��تند و 
راديوهاي پر حجم و كم استقبال جبران نموده است 
كه به گفته خود مسئولان رسانه، اين در حالي است 
كه همه ساله بودجه هاي حیاتي اين بخش به دلايل 
مختلف روند نزولي داشته و عملًا صدا و سیما بیش 
از 20 ش��بكه سراس��ري داخلي را با همان امكانات 
اداره هشت ش��بكه سراس��ري قبلي دنبال مي كند. 
بنابر اين پیش بیني رشد منفي تولید محتواي كیفي 
و همچنین از بین رفتن اعتماد عمومي به رسانه ملي 
به دلیل مشكلات مشابه شبكه نسیم در دو روز اخیر، 
مطلبي است كه در آينده تلويزيون بايد بیش از اين 
به انتظار آن نشست؛ مشكلاتي كه البته بیش از آنكه 
به بودجه پايین رسانه مربوط باشد به ساختار معیوب 
و حجم و پیچیدگي مديريتي آن مرتبط است، زيرا 
رسانه ملي ما در همین شرايط كنوني هم برابر با 100 
شبكه خارجي موفق، داراي پرسنل و بودجه است و 
آنچه رسانه را آزار مي دهد، چیزهاي ديگري است كه 

بررسي آن مجالي گسترده تر مي طلبد.

تلويزيون و مشكلات اين شبكه هاي پلاستيكي

صحن�ه طراح�ان از ك�ه مهرجوي�ي ژي�لا
ميرف�ت، بهش�مار اي�ران س�ينماي خ�وب
دي�روز-هش�تمآذرم�اه-درته�راندرگذش�ت.

ژيلا مهرجويي، خواهر داريوش مهرجويي 
پس  از عمل جراحي قل��ب به دلیل افت 
فش��ار درگذش��ت. مهرجويي در س��ال 
1324 در تهران متولد شد و تحصیلات 
خود را در رشته هاي كارگرداني در مركز 
آموزش مدرسه عالي سینما و تلويزيون 
و جامعه شناس��ي علوم آموزشي )مقطع 
كارشناسي ارشد در دانش��گاه اوتساتود 

فرانسه( ادامه داد. 
پس از آن در س��مت هاي مختلف هنري از جمله: دستیار 
كارگردان و برنامه ريز، منشي صحنه و تدوينگرحضور يافت و 
موفق به ساخت فیلم هاي مستند )15 فیلم(، كوتاه داستاني 

و تبلیغاتي ش��د. او همچنین در يك س��ريال تلويزيوني و 
چندين فیلم س��ینمايي به عنوان طراح صحنه و لباس به 
ايفاي نقش پرداخت و توانس��ت دو بار در كش��ور فرانس��ه 
نمايشگاهي را در زمینه نمايش لباس هاي 

سنتي ايراني برگزار كند. 
مهرجويي در سال1381 فیلم »چناران« را 
ساخت و آن را به عنوان تز دانشگاهي خود 
تهیه نمود. از ديگر فعالیت هاي مهرجويي 
مي توان به نوشتن حدود 20 سناريوي بلند 
و س��ريالي و همچنین ترجمه دو كتاب از 

زبان هاي فرانسه و انگلیسي اشاره كرد. 
لازم به ذكر اس��ت كه او در دوره هاي هجدهم و بیستم 
جش��نواره فیلم فجر ب��ه ترتیب ب��راي فیلم هاي »بوي 
كافور عطرياس« و »خانه اي روي آب« موفق به دريافت 

جايزه شد.

ژيلا مهرجويي درگذشت
  خبر


